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         A LA MESA DEL CONGRÉS DELS DIPUTATS 
 
Pilar Calvo i Gómez, en la seva qualitat de diputada de Junts per Catalunya i a l'empara 
del que es disposa en els articles 185 i s.s. del Reglament de la Cambra, formula al 
Govern espanyol les següents preguntes, sol·licitant la resposta per escrit.  
 

�Hem rebut i comprovat informacions sobre la manca de material sanitari per proveir 
les persones que necessiten obturadors de colostomia i/o bosses d'orina. Estan vivint 
una situació límit ja que, des de fa mesos, enfronten aquest greu problema de 
desproveïment. 
 
Un dels ciutadans que ens ha contactat, que viu a Barcelona, es va posar en comunicació 
amb el Ministeri de Sanitat i li van contestar que no eren responsables de la manca de 
subministrament per part de l’empresa Coloplast, fabricant d’obturadors de colostomia. 
Sense donar-li una altra alternativa, li van dir que traslladés el problema a la Conselleria 
de Salut de Catalunya. Cal recordar que l'AEMPS, Agència Espanyola del Medicament i 
Productes Sanitaris, que depèn del Ministeri de Sanitat, és qui valida tot aquell producte 
sanitari que estigui dins del sistema de finançament del SNS i que un dels seus objectius 
hauria de ser garantir la no-interrupció del subministrament d'un bé essencial per a la 
ciutadania. De fet, els seus estatuts recullen entre d’altres competències les d’ “Adoptar 
o proposar les mesures necessàries per garantir-ne l'adequat subministrament i 
proveïment de medicaments en l'àmbit de les competències de la Administració General 
de l’Estat” ; “Mantenir un dipòsit estratègic de medicaments i productes sanitaris per 
emergències, catàstrofes i cooperació internacional, coordinant el subministrament de 
vacunes, medicaments i productes sanitaris per a campanyes sanitàries l'adquisició de 
les quals i distribució conjunta es decideixi per les diferents administracions sanitàries” i 
“Promoure l'existència, la pervivència o la rehabilitació de medicaments d'ús humà, 
veterinari i productes sanitaris per causa d'interès sanitari o d'elevat interès terapèutic”. 
 
Les persones afectades es veuen obligades a rentar i intentar desinfectar de la millor 
manera possible els obturadors i les bosses d'orina, amb el risc que això suposa. Segons 
la informació que hem recollit, i que pot variar depenent del fabricant, la majoria dels 
taps d’ostomia estan dissenyats per durar entre 12 i 24 hores. A més es recomana 
canviar sovint el tap obturador per prevenir infeccions, irritacions de la pell i altres 
problemes. 
 
Hem comprovat, a través de de la federació d’Associació d'Oficines de Farmàcia de 
Catalunya, que hi ha trencament d'estoc d'obturadors en altres països també i que, 
respecte a les bosses d'orina, gairebé no hi ha existències de les de cama i existeix el risc 
de no poder proveir les de nit que, com saben, són les que es pengen del llit. 
 
L'obturador permet a les persones que l'utilitzen tenir millor qualitat de vida, dins del 
traumàtic que és la seva situació, i els eviten el constant ús de bosses per a les 
defecacions o bolquers com a solució d’emergència. Per la seva banda, les bosses 
d'orina confereixen a les persones usuàries més autonomia, cosa que es tradueix, en un 
i altre cas, en més benestar. 



 
 

 

A destacar, a més, l’extraordinària gravetat que representa aquesta manca de materials 
sanitaris en els casos de les persones amb discapacitat, que senten, una vegada més, 
que no s'està tenint en compte la Convenció dels drets de les persones amb discapacitat 
que Estat espanyol va signar i ratificar l'any 2006. 
 
Estem parlant d'una situació crítica en un tipus de producte que se suma a la llista de 
gairebé 1000 tractaments i productes sanitaris dels quals no hi ha existències a l'estat 
espanyol. En part perquè Espanya és un dels 3 països que menys paga dins del mercat 
europeu. Com que hi ha llibertat de moviment de mercaderies, per facilitar la 
competència, els països que més paguen són els que s'emporten els estocs. Situació que 
acaba suposant una discriminació per als ciutadans de l'estat espanyol respecte dels 
ciutadans dels altres estats membre de la UE 
 
¿Què té previst fer el govern espanyol per resoldre el problema de les persones que 

necessiten amb urgència d'obturadors de colostomia i bosses d'orina i que es veuen 

obligades a fer la desinfecció d'aquests materials per reutilitzar-los sense tenir 

garanties del procés i assumint un risc d'infecció que podria resultar fatal? 

 

¿Com justifica el govern espanyol que, malgrat que les funcions de l’AEMPS recullen la 

seva obligació d’ “Adoptar o proposar les mesures necessàries per garantir-ne 

l'adequat subministrament i proveïment de medicaments en l'àmbit de les 

competències de la Administració General de l’Estat”, que les persones que precisen 

aquests productes sanitaris portin mesos patint aquest greu desproveïment? 

 
Congrés dels Diputats, a 17 de juny de 2024 

 
 
 

Pilar Calvo i Gómez 
 

  Diputada Portaveu Adjunta de Junts per Catalunya 
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A LA MESA DEL CONGRESO DE LOS DIPUTADOS 
 

 
Pilar Calvo i Gómez, en su calidad de diputada de Junts per Catalunya y al amparo de lo 
dispuesto en los artículos 185 y s.s. del Reglamento de la Cámara, formula al Gobierno 
español  las siguientes preguntas, solicitando la respuesta por escrito.  
 
Hemos recibido y comprobado informaciones al respecto de la falta de material 
sanitario para proveer a las personas que precisan de obturadores de colostomía y/o 
bolsas de orina. Están viviendo una situación límite ya que desde hace meses enfrentan 
este grave problema de desabastecimiento.  
 
Uno de los ciudadanos que nos ha contactado, que vive en Barcelona, se puso en 
comunicación con el Ministerio de Sanidad y le contestaron que no eran responsables 
de la falta de suministro por parte de la empresa Coloplast, fabricante de obturadores 
de colostomía. Sin darle otra alternativa, le dijeron que trasladara su problema a la 
Consellería de Salut de Catalunya. Cabe recordar que la AEMPS, Agencia Española del 
Medicamento y Productos Sanitarios, que depende del Ministerio de Sanidad, es quien 
valida todo aquel producto sanitario que esté dentro del sistema de financiación del SNS 
y que uno de sus objetivos debiera ser garantizar la no interrupción del suministro de un 
bien esencial para la ciudadanía. De hecho, sus estatutos se recogen, entre otras 
competencias, las de: “Adoptar o proponer las medidas necesarias para garantizar el 
adecuado suministro y abastecimiento de medicamentos en el ámbito de las 
competencias de la Administración General del Estado”, “Promover la existencia, 
pervivencia o rehabilitación de medicamentos de uso humano, veterinario y productos 
sanitarios por causa de interés sanitario o de elevado interés terapéutico” y “Mantener 
un depósito estratégico de medicamentos y productos sanitarios para emergencias, 
catástrofes y cooperación internacional, coordinando el suministro de vacunas, 
medicamentos y productos sanitarios para campañas sanitarias cuya adquisición y 
distribución conjunta se decida por las distintas Administraciones sanitarias”. 
 
 
Las personas afectadas se ven obligadas a lavar e intentar desinfectar de la mejor 
manera posible los obturadores y las bolsas de orina, con el riesgo que ello supone. 
Según la información que hemos recogido, y que puede variar dependiendo del 
fabricante, la mayoría de los tapones de ostomía están diseñados para durar entre 12 y 
24 horas. Además, se recomienda cambiar a menudo el tapón obturador para prevenir 
infecciones, irritaciones de la piel y otros problemas. 
Hemos comprobado, a través de la Federación de Asociaciones de Oficinas de Farmacia 
de Catalunya, que hay rotura de stock de obturadores en otros países también y que, 
respecto de las bolsas de orina, no hay apenas existencias de las de pierna y está en 
riesgo que puedan proveer las bolsas de noche que, como saben, son las que se cuelgan 
de la cama.  
 
El obturador permite a las personas que lo utilizan tener mejor calidad de vida, dentro 
de lo traumático de su situación, y les evitan el constante uso de bolsas para las 
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defecaciones o pañales como solución de emergencia. Por su parte, las bolsas de orina 
confieren a las personas usuarias mayor autonomía, lo que se traduce, en uno y otro 
caso, en mayor bienestar. 
 
A destacar, además, la mayor gravedad que representa esta falta de materiales 
sanitarios en los casos de las personas con discapacidad, que sienten, una vez más, que 
no se está tomando en cuenta la Convención de los derechos de las personas con 
discapacidad que el Estado español firmó y ratificó en el año 2006. 
 
Estamos hablando de una situación crítica en un tipo de producto que se suma a la lista 
de casi 1000 tratamientos y productos sanitarios de los que no hay existencias en el 
estado español. En parte porque España es uno de los 3 países que menos paga dentro 
del mercado europeo. Puesto que hay libertad de movimiento de mercancías, para 
facilitar la competencia, los países que más pagan son los que se llevan los stocks. 
Situación que acaba suponiendo una discriminación para los ciudadanos del estado 
español con respecto de los de los otros estados miembro de la UE  
 
¿Qué tiene previsto hacer el gobierno español para resolver el problema de las 

personas que precisan con urgencia de obturadores de colostomía y bolsas de orina y 

que se ven obligadas a hacer la desinfección de estos materiales sin tener garantías del 

proceso y asumiendo un riesgo de infección que podría resultar fatal? 

 

¿Cómo justifica el gobierno español que, a pesar de que las funciones de la AEMPS 

recogen su obligación de “Adoptar o proponer las medidas necesarias para garantizar 

su adecuado suministro y abastecimiento de medicamentos en el ámbito de las 

competencias de la Administración General del Estado”, que las personas que precisan 

estos productos sanitarios lleven meses sufriendo este grave desabastecimiento? 

 
 

      Congreso de los Diputados, a 17 de junio de 2024 
 

                 
Pilar Calvo i Gómez 

   Diputada Portavoz Adjunta de Junts per Catalunya 
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